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رسانه بینالملل

از حزب لیبرال دموکرات ؛
شیگِرو ایشیبا به عنوان نخست  وزیر 

بعدی ژاپن معرفی شد
لیبرال دموکرات  رئیس  حزب  و  این سیاستمدار ۶۷ ساله 
ژاپن  از جنگ جهانی دوم، حاکم همیشگی  ژاپن که پس 
جلسه  از  پس  سه شنبه  روز  است  قرار  می شود  محسوب 

رای گیری پارلمان کابینه خود را تشکیل دهد.
شیگِرو ایشیبا، وزیر دفاع پیشین ژاپن، در دور دوم انتخابات 
به منظور تعیین ریاست حزب لیبرال دموکرات، پیروز شد و 
به عنوان رئیس جدید حزب و نخست وزیر بعدی معرفی شد.

پاکسازی حزب حاکم،  او  ایشیبا  ۲۷ سپتامبر گفت هدف 
بازسازی اقتصاد و دفع تهدیدات امنیتی از سوی همسایگان 
قدرتمند ژاپن است. او این سخنان را در پی پیروزی پس 
دموکرات  لیبرال  رهبری حزب  برای  او  پنجمین تلاش  از 

ژاپن  ایراد کرد.
 وزیر دفاع  سابق ژاپن با اکتساب ۲۱۵ مقابل ۱۹۴ رای، 
توانست خانم سانائه تاکایچی، وزیر امنیت اقتصادی ژاپن، 

را مغلوب کند و به نخست وزیری برسد.
او از حامیان ایجاد نسخه آسیایی ائتلاف نظامی ناتو است 
و بارها از اتحاد امنیتی ژاپن و آمریکا مقابل چین استقبال 

کرده است.
لیبرال دموکرات  رئیس  حزب  و  این سیاستمدار ۶۷ ساله 
ژاپن  از جنگ جهانی دوم، حاکم همیشگی  ژاپن که پس 
جلسه  از  پس  سه شنبه  روز  است  قرار  می شود  محسوب 

رای گیری پارلمان کابینه خود را تشکیل دهد.

در بیانیه ای ؛
خبر ترور و شهادت فرمانده یگان

پهپادی حزب الله تایید شد
عملیات ترور محمد سرور فرمانده یگان پهپادی حزب الله با 
جنگنده »اف ۳۵« و در نزدیکی محل ترور »ابراهیم عقیل« 
از فرماندهان ارشد حزب الله در بیروت صورت گرفته است.

حسین  »محمد  شهادت  از  بیانیه ای  در  لبنان  الله  حزب 
سرور« از فرماندهان نظامی خود خبر داد.

به گزارش العالم به نقل از ستاد اطلاع رسانی جنگ مقاومت 
اسلامی لبنان، حزب الله در بیانیه ای اعلام کرد که فرمانده 
مجاهد »محمد حسین سرور« ملقب به »حاج ابوصالح« در 

راه قدس به شهادت رسیده است.
این شهید متولد ۱۹۷۳ میلادی و از ساکنان شهرک »عیتا 

الشعب« در جنوب لبنان بود.
رادیو ارتش اسرائیل با انتشار یک ویدئو مدعی شد »محمد 
در  امروز  لبنان  الله  حزب  پهپادی  یگان  مسئول  سرور« 
اسرائیل  ارتش  رادیو  رسید.  شهادت  به  بیروت  حملات 
همچنین مدعی شد که این عملیات ترور با جنگنده »اف 
۳۵« و در نزدیکی محل ترور »ابراهیم عقیل« از فرماندهان 

ارشد حزب الله در بیروت صورت گرفته است.

ترامپ : 
آماده یک توافق جدید هستم

ناشی  تهدید  دلیل  به  گفت:  آمریکا،  سابق  جمهور  رئیس 
از دستیابی ایران به تسلیحات هسته ای، مذاکرات ضروری 
نیویورک  در  خبری  نشست  یک  در  ترامپ  دونالد  است. 
اعلام کرد، آماده مذاکره با ایران در مورد نسخه جدید توافق 
هسته ای مهمی است که در زمان ریاست جمهوری اش آن 
با خبرنگاران،  نیویورک در گفتگو  را کنار گذاشت. وی در 
به  مجدد،  انتخاب  صورت  در  اینکه  مورد  در  را  جزئیاتی 
ایران است را بیان  با  دنبال چه چیزی در توافق هسته ای 
نکرد، اما گفت که »به دلیل تهدید ناشی از دستیابی ایران 
رئیس  است.   ضروری  مذاکرات  هسته ای«،  تسلیحات  به 
جمهور سابق آمریکا در پاسخ به این سوال که آیا با ایران 
معامله خواهد کرد، گفت: »مطمئنا این کار را انجام خواهم 
داد. ما باید به توافق برسیم، زیرا عواقب آن غیرممکن است. 

ما باید معامله کنیم.«
اظهارات ترامپ با توجه به خصومت او با ایران، چه در زمان 
ریاست جمهوری اش که نسخه توافق هسته ای امضا شده با 
ایران )برجام( را پاره کرد و چه در زمان مبارزات انتخاباتی 
که ایران را متهم می کند برای ترورش برنامه ریزی می کند، 

قابل توجه است.
در سال ۲۰۱۸، ترامپ از توافق برجام خارج شد. دولت او 
به جای آن، کمپین »فشار حداکثری« را انتخاب کرد که 

شامل تحریم های سخت تر بانکی و صنعت نفت می شد.
اما اکنون به نظر می رسد ترامپ با اظهارات خود در تلاش 
برای کاهش تنش با دولت ایران است و گفته که اگر در 
سال ۲۰۲۰ پیروز می شد، آماده بود »در عرض یک هفته 

پس از انتخابات« با ایران به توافق برسد.

طالبان: 
برای حل مشکل مهاجران

در حال مذاکره با مقامات ایران هستیم
»برای حل چالش های مهاجران افغان وزارت خارجه و وزارت 
این مورد تلاش می کنند و  مهاجران و عودت کنندگان در 
این مورد گفتگو شده و تلاش می شود که به  ایران در  با 
مشکلات موجود مهاجران در ایران رسیدگی شود.«معاون 
حکومت  مقام های  گفت،  طلوع نیوز  به  طالبان  سخنگوی 
سرپرستی طالبان با مقام های ایرانی در حال مذاکره هستند 

تا بتوانند راه حلی برای چالش های مهاجران بیابند.
حمدالله فطرت، معاون سخنگوی طالبان در این باره گفت: 
برای حل چالش های مهاجران افغان وزارت خارجه و وزارت 
این مورد تلاش می کنند و  مهاجران و عودت کنندگان در 
این مورد گفتگو شده و تلاش می شود که به  ایران در  با 

مشکلات موجود مهاجران در ایران رسیدگی شود.
نیاز  مورد  مدارک  فقدان  عمدتا  مهاجران  این  مشکلات 

قانونی است و به عنوان اتباع غیرمجاز شناخته می شوند.

سخنگوی ایران ایر : 
تعداد پرواز های عمره 2 برابر می شود

اختصاص  عمره  زائران  انتقال  برای  دیگر  هواپیمای  یک 
می یابد و روزانه تعداد پرواز ها به ۴ سورت می رسد.

اسلامی  جمهوری  هواپیمایی  سخنگوی  قربانعلی  حسام 
به  پرواز  برای  زیرساخت ها  به وجود  توجه  با  ایران، گفت: 
فرودگاه های جده و مدینه یک هواپیمای دیگر برای انتقال 
زائران عمره از ۱۷ مهر اختصاص می یابد و بر همین اساس، 

روزانه تعداد پرواز ها به عربستان به ۴ سورت می رسد.
وی افزود: با مذاکرات سازمان هواپیمایی با طرف سعودی، 
پرواز های عمره از ۲۸ شهریور برقرار شد. البته این پرواز ها 
پرواز های  افزایش  با  و  می شوند  انجام  مدینه  فرودگاه  به 
اردبیل، اصفهان، اهواز،  ارومیه،  زائران فرودگاه های  عمره، 
شیراز،  ساری،  تبریز،  زاهدان،  بوشهر،  بیرجند،  بندرعباس، 
کرمان، گرگان، مشهد و یزد به فرودگاه جده اعزام می شوند.

به گفته قربانعلی تاکنون حدود سه هزار و ۵۰۰ نفر به عمره 
اعزام شده اند که تا پایان مهرماه ۱۴۰۳ این تعداد به »۲۴ 
هزار نفر« می رسد و تا اوایل فروردین ماه ۱۴۰۴ اعزام ۱۷۰ 

هزار نفر تدارک دیده شده است.

وزیر جهاد کشاورزی :
شیر 2۰ درصد گران تر شد

وزیر جهاد کشاورزی، گفت: قیمت جدید شیر ۱۸ هزار تومان 
به ازای هر کیلوگرم شیر خام تحویلی درب دامداری ها به 

فروش می رسد.
غلامرضا نوری با اشاره به ابلاغیه محمدرضا عارف مبنی 
بر افزایش ۲۰ درصدی قیمت شیر نسبت به سال گذشته، 

قیمت جدید شیر را ۱۸ هزار تومان اعلام کرد.
وی گفت: برابر ابلاغیه ای که دو روز قبل از سوی معاون 
اول رئیس جمهور صادر شد، قیمت تعیین شده برای شیر با 
۲۰ درصد افزایش نسبت به سال گذشته مورد تصویب قرار 

گرفته و همان زمان ابلاغ شده است.
هزار   ۱۸ شیر  جدید  قیمت  ترتیب،  این  به  داد:  ادامه  وی 
درب  تحویلی  خام  شیر  کیلوگرم  هر  ازای  به  تومان 

دامداری ها به فروش می رسد.

در حکمی ؛
وزیر سابق نفت در سازمان انرژی اتمی 

منصوب شد
اوجی به عنوان وزیر نفت در دولت سیزدهم فعالیت داشت. 
او پیش از این سوابقی همچون معاون وزیر و نیز مدیرعامل 

شرکت ملی گاز ایران را در کارنامه خود ثبت کرده است. 
رئیس سازمان انرژی اتمی، وزیر نفت دولت سیزدهم را به 
سمت قائم مقام رئیس این سازمان در امور اجرایی منصوب 
رئیس  و  رئیس جمهور  معاون  اسلامی«  »محمد  کرد. 
سازمان انرژی اتمی، در حکمی »جواد اوجی«، وزیر پیشین 
نفت جمهوری اسلامی ایران را به سمت قائم مقام رئیس 

این سازمان در امور اجرایی منصوب کرد.
اوجی به عنوان وزیر نفت در دولت سیزدهم فعالیت داشت. 
او پیش از این سوابقی همچون معاون وزیر و نیز مدیرعامل 

شرکت ملی گاز ایران را در کارنامه خود ثبت کرده است. 

همزمان با بازگشت رئیس جمهور ؛
۱۱۰۰ لوح هخامنشی

از آمریکا به ایران بازگشت
این الواح بیشتر به خط میخی و زبان عیلامی و یا آرامی 
در اشکال و ابعاد مختلف هستند که موضوعات آنها عمدتاً 
مایحتاج  اجتماعی،  روابط  راه ها،  منابع،  مدیریت  درباره 
در  هخامنشی  جامعه  اقتصاد  و  دستمزدها  زندگی،  اساسی 

زمان داریوش اول است.
به  نیویورک  به  از سفر  بازگشت رئیس جمهور  با  همزمان 
 ۱۱۰۰ شامل  هخامنشی  الواح  از  محموله  ششمین  ایران، 

لوح عیلامی به کشور بازگردانده می شود.
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اطلاع 
داد: این سوغاتی رئیس  جمهوری نتیجه رایزنی های فشرده 
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث   وزارت  خارجه،  امور  وزارت 
صنایع  دستی و معاونت حقوقی رئیس  جمهوری با موسسه 
شرق شناسی شیکاگو است که اکنون محموله جدیدی از آن 

به ایران بازمی گردد.

بانک مرکزی :
واردات امسال ۳۳ میلیارد دلار آب خورد

کالاهای  واردات  به  ارز  اختصاص  میزان  مرکزی،  بانک 
اساسی در سال جاری را منتشر کرد.

طبق آمار های بانک مرکزی از ابتدای سال جاری تا امروز 
۳۳ میلیارد و ۱۰۲ میلیون دلار ارز مورد نیاز واردات تامین 
شده که نشان از تخصیص ۵۳۶ میلیون دلار ارز طی یک 

هفته گذشته دارد.
ابتدای  از  ارز  تخصیص  آمار  گزارشی  طی  مرکزی  بانک 
سال جاری را منتشر کرده که براساس آن بانک مرکزی از 
اول فروردین ماه امسال تا امروز چهارم مهرماه، ۳۳ میلیارد 
و ۱۰۲ میلیون دلار برایِ واردات کالا های اساسی و دارو، 
تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و تقاضا های 
از تخصیص ۸۳۶  نشان  داده شده که  اختصاص  خدماتی، 

میلیون دلار ارز طی یک هفته گذشته دارد.
در این مدت برای کالا های اساسی و دارو ۷ میلیارد و ۲۱۰ 
 ۱۷ مبلغ  بازرگانی  و  تجاری  کالا های  برای  دلار،  میلیون 
میلیارد و ۶۸۹ میلیون دلار، برای خدمات ۸۱۳ میلیون دلار 
و برای واردات در مقابل صادرات ۷ میلیارد و ۳۹۰ میلیون 
دلار تأمین ارز صورت گرفته که در قیاس با هفته گذشته 
۲۱۴ میلیون دلار برای کالا های اساسی و دارو، ۴۵۶ میلیون 
دلار برای کالا های تجاری و بازرگانی، ۹ میلیون دلار برای 
ارز  تامین  برای  میلیون دلار  نیاز خدمات و ۱۵۷  ارز مورد 

واردات در مقابل صادرات، اختصاص داده شده است.

از  جمعی  با  دیدار  در  جمهور  رئیس  اول  معاون 
دشمن  شهدا،گفت:  خانواده  و  شاهد  فرزندان 
برای  را  اسلامی  نظام  کردن  سرنگون  پرونده 
همیشه بسته است و اکنون تنها به دنبال بهانه 
هایی مانند سلاح هسته ای می رود در حالی که 
خودشان هم می دانند که ما هرگز دنبال سلاح 

هسته ای نبوده و نیستیم.
هفته  از  روز  ششمین  در  عارف«  »محمدرضا 
آبادان  سالروز شکست حصر  در  و  مقدس  دفاع 
در عملیات ثامن الائمه )ع(، با جمعی از فرزندان 

شاهد و خانواده شهدا دیدار کرد.
شهید«  »فرزند  عنوان  اینکه  بیان  با  وی 
شما  گفت:  است  ایران  عنوان  پرافتخارترین 
بلند و پرافتخار پدرانتان  از نام  تکلیف دارید که 

دفاع کنید.
اول رئیس جمهور در شروع سخنان خود  معاون 
در این دیدارصمیمانه که در سالن شهید بهشتی 
نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، با تبریک هفته 
دفاع مقدس و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
گرانقدر انقلاب اسلامی گفت: شاید گفتن چنین 
خودنمایی  سیاسی،  فرد  یک  برای  سخنانی 
محسوب شود، اما این اعتقاد قلبی من است که 
همواره به حال شهدا و دانشجویان شهیدی که 
در دانشگاه با آنها آشنا شده بودم غبطه می خورم.

عارف در این جلسه، پس از شنیدن پیشنهادات 
مختلف کشور  مسائل  درباره  نظرات حاضران  و 
بزرگوارتان  پدران  مانند  به  شما  اینکه  گفت: 
چنین  در  را  شخصی ای  خواسته  هیچ  و  هستید 
آفرین  غرور  بسیار  نمی کنید،  مطرح  جلساتی 
شهدا«  خانواده  و  شهید  »فرزند  عنوان  است، 

پرافتخارترین عنوان در کشورماست.
ما  گذشته  در طول سال های  اگرچه  افزود:  وی 
در بسیاری از موارد، الگو های محبوب جامعه را 
اما عنوان »شهید«  از دست داده ایم،  سوزانده و 
همچنان پرافتخار مانده است و حتی اگر کسی 
بخواهد این الگو را از جوانان و نوجوانان ما بگیرد 
هرگز موفق نخواهد شد و شما به عنوان فرزندان 

شهدا مسئول هستید که از این نام پرافتخار دفاع 
کنید و برای رشد و توسعه کشور تلاش کنید.

دیگری  بخش  در  رئیس جمهور  اول  معاون 
اجتماعی  مسئولیت  بر  تاکید  با  خود  سخنان  از 
خانواده و فرزندان شهدا در تبیین انقلاب اسلامی 
برای نسل جوان و نوجوان ایران گفت: یکی از 
مهمترین وظایف ما این بود که در ۴ دهه گذشته 
انقلاب  پیروزی  به  منجر  که  فضایی  درباره 
تبیین  و  روشنگری  جوانتر ها  برای  شد  اسلامی 
کنیم، اما درگیر شدن با امور جاری، مانع از این 

شد که به این حوزه بپردازیم.
عارف در همین زمینه ادامه داد: ما نتوانستیم به 
خوبی برای این نسل توضیح بدهیم که حاکمیت 
از  بعد  خصوصا  دیکتاتور،  و  فاسد  رژیم  یک 
کودتای ۲۸ مرداد و تحقیرجامعه ایرانی از سوی 
غرب بود که باعث شد چهره کاریزماتیکی مانند 
امام خمینی )ره( به عنوان مرجعیت دینی شجاع 
و وارسته قدم به میدان مبارزه بگذارند و در کنار 
دانشگاه  دانشجویی  اسلامی  تشکل های  نیز  آن 
تهران و دانشگاه علوم پزشکی تهران با هدایت 
در  بازرگان  و مهندس  الله طالقانی  آیت  مرحوم 
آنها  بازار هم دوشادوش  وارد شدند،  مبارزه  این 

تا   ۴۲ خرداد   ۱۵ از  حالی که  در  و  کرد  حرکت 
انقلاب  بود،  گذشته  سال   ۱۵ تنها   ۵۷ بهمن 
پیروزی  به  »ناباوری«  عین  در  ایران  اسلامی 
نکته  همان  ناباورانه«  »پیروزی  این  و  رسید 
مهمی است که آیت الله طالقانی به امام خمینی 

)ره( گفتند و امام هم آن را تایید کردند.
بگوییم  که  است  این  انصاف  البته  افزود:  وی 
هم  دیگری  سیاسی  جریانات  و  گروه ها 
هیچ کدام  اما  بودند،  فعال  دانشگاه  در  خصوصا 
اسلامی  جریانات  تاثیرگذاری  و  اصالت  آنها  از 
و  نداشتند  را  دانشجویان  اسلامی  انجمن های  و 
جوان ها  همین  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  از  بعد 
بودند که مسئولیت اداره کشور را برعهده گرفتند 

و مشغول خدمت شدند.
ما  کرد:  تصریح  رئیس جمهور  اول  معاون 
نتوانستیم به نسل جدید بگوییم که میزان تحقیر 
به  ایران  بلندپایه  افسران  به حدی بود که حتی 
و  نداشتند  احترام  آمریکایی  تکنسین  اندازه یک 

آنها هر کاری که می خواستند می کردند.
و  پیروزی  در  شهدا  نقش  به  اشاره  با  عارف 
استحکام نظام اسلامی گفت: دو عامل مهم در 
پیروزی و تثبیت انقلاب اسلامی نقش داشت که 

عامل اول، نگاه بلند بنیانگذار انقلاب اسلامی بود 
و در مرحله بعد، درخشش جوانان متعهد و مؤمنی 
بود که پدران و شما بودند و رشادت آنها باعث 

استحکام انقلاب اسلامی شد.
از  شما  شجاع  پدران  کرد:  خاطرنشان  وی 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  ابتدای  روز های  همان 
انقلاب  با  هم  بعد  و  سازندگی  جهاد  تشکیل  با 
فرهنگی و پس از آن با شرکت در دفاع مقدس 
کردند  فدا  را  وجانشان  کرده  پاسداری  ایران  از 
و در حالی که درهمان دوران برخی حتی برای 
هر  به  جنگ،  جبهه های  و  سربازی  به  نرفتن 
در سنین  پدران شما  متوسل می شدند،  ترفندی 
جوانی، نه تنها در جبهه ها حضور پیدا کردند که 
حتی اداره جنگ را هم برعهده گرفته و جنگ را 
فرماندهی کردند، این خانواده شهدا بودند که در 
اندوخته های  همان  با  جنگ،  در  بسیاری  موارد 
تأمین  در  و  کردند  اقتصادی  کمک  اندکشان 

مایحتاج رزمندگان سهیم شدند.
دستاورد  این  افزود:  رئیس جمهور  اول  معاون 
پدران شما بود که امروز انقلاب تثبیت شده است 
و دشمن پرونده سرنگون کردن نظام اسلامی را 
برای همیشه بسته است و اکنون تنها به دنبال 
بهانه هایی مانند سلاح هسته ای می رود در حالی 
دنبال  هرگز  ما  که  می دانند  هم  خودشان  که 

سلاح هسته ای نبوده و نیستیم.
با بیان  عارف در بخش دیگری از سخنان خود 
آنکه یکی از راه های ماندگاری انقلاب اسلامی و 
غلبه بر مشکلات و پیشرفت در تمامی مسیرها، 
مقام  که  است  انقلاب  دوم  گام  بیانیه  پیگیری 
سند،  گفت: این  کرده اند،  بیان  رهبری  معظم 
مسیر  در  موظفیم  و  ماست  همه  ملی  میثاق 
حرکت  توان  تمام  با  ارزشمند،  سند  این  تحقق 
باید  شهدا  فرزندان  شما  مسیر،  این  در  و  کنیم 
بلکه  نیست  امتیاز  این  البته  باشید،  آفرین  نقش 
مسئولیت سنگینی است که شما برای پاسداری 

از خون پدرانتان برعهده دارید.

ایرانی درباره فرونشست در کشور در  نتایج تحقیقات دو محقق 
ماهواره ای  تصاویر  خبرآنلاین،  گزارش  به  شد.  منتشر  گاردین 
از حد آب های  بیش  برداشت  اثر  در  ما  در کشور  نشان می دهد 
سال  در  سانتی متر-   ۱۰ از  -بیش  وسیعی  مناطق  زیرزمینی، 
طول  سال  هزاران  تا  صد ها  است  ممکن  که  دارند؛  فرونشست 
فرونشست،  پدیده  برگردد.  اولیه  حالت  به  شرایط  تا  بکشد 
تأثیر  آهن  راه  و  جاده ها  فرودگاه ها،  مانند  زیرساخت هایی  بر 
کاهش  شد،  منتشر  امسال  که  مطالعه ای  اساس  بر  می گذارد. 
آب های زیرزمینی در ایران در حال رسیدن به مرز بحران است. 
این مطالعه توسط محمود حق شناس حقیقی و مهدی معتق، دو 
محقق ایرانی از دانشگاه لایبنیتس هانوفر و مرکز تحقیقات علوم 
زمین آلمان، انجام شده و نشان می دهد بخش های گسترده ای از 

ایران تحت تاثیر تبعات منفی کاهش منابع آب های زیرزمینی و 
استاد  به گفته مهدی معتق،  فرونشست زمین قرار گرفته است. 
مرکز تحقیقات علوم زمین آلمان، استان کرمان نرخ فرونشست 
وحشتناکی را تجربه می کند. این اتفاق در اثر آبیاری مزارع پسته 
به واسطه آب های زیر زمینی صورت می گیرد. داده ها  است که 
نشان می دهد که نرخ فرونشست در کرمان، بیش از ۳۵ سانتی متر 
فعال  درویش،  نیز محمد  پیش  است. چندی  ثبت شده  در سال 
محیط زیست، اشاره کرده بود: »علاوه بر کرمان، استان خراسان 
رضوی، در فاصله دشت مشهد به چناران جزو مناطقی است که 
بدترین وضعیت فرونشست زمین را دارد. بعد استان فارس، استان 
تهران و پس از آن استان های اصفهان، البرز، یزد و بخش هایی 
قرار  خطر  این  معرض  در  که  هستند  مناطقی  همدان  استان  از 

رتبه های  بالاترین  بین  ایران،  در  زمین  فرونشست  نرخ  دارند.« 
جهان قرار دارد و دومین جایگاه را به خود اختصاص داده است. 
با خطر  توسعه یافته،  استان های کشور در بخش های  از  بسیاری 
شدید فرونشست و آسیب جبران ناپذیر به مخازن آب زیرزمینی 
سفره  های  از  بعضی  مطالعه،  این  اساس  بر  هستند.  مواجه  خود 
آب زیرزمینی در ایران به طور کامل از بین رفته اند یا در معرض 
و  دشوار  بسیار  آنها  احیای  احتمال  و  دارند  قرار  کامل  نابودی 
تقریبا ناممکن شده است. به گفته محققان، این استخراج ناپایدار 
تقریباً ۹۰ درصد  نه چندان دور،  آینده ای  در  زیرزمینی،  آب های 
این باره  با بحران آب مواجه می کند. معتق در  را  جمعیت کشور 
اقدام مؤثر و سیاستی منسجم در  به یک  می گوید: »نیاز فوری 

زمینه مدیریت منابع آب زیرزمینی وجود دارد.«

رئیس کارگروه فنی واگن های باری انجمن صنفی شرکت های 
حمل و نقل ریلی و خدمات وابسته، گفت: در گذشته برخی 
از شرکت ها واگن خریداری می کردند و مشوق هایی برای آنها 
وجود داشت ولی در حال حاضر به دلیل عدم وجود رگولاتور، 

حاشیه سود شرکت ها به شدت کاهش یافته است.
احسان سالاری اظهار داشت: ضمن تشریح دلایل عقب ماندگی 
صنعت ریلی در کشور، معتقد است یکی از چالش های صنعت 
ریلی احداث خطوطی است که تقاضایی برای آن وجود ندارد 
و صرفا منابعی برای آنها هزینه شده و در حال حاضر خاک 

می خورند.
وی درباره چرایی عقب ماندگی صنعت ریلی کشور و برابر نبود 
عرضه و تقاضا در این بخش اظهار کرد: عقب ماندگی صنعت 
ریلی را می توان در چند بخش دسته بندی کرد. یک موضوع 
مربوط به تکنولوژی است. دنیا به یک نتایجی در این بخش 
موضوعات  درگیر  هنوز  ما  اما  انجام می دهد،  را  آن  و  رسیده 

کارشناسی هستیم.
سطح  در  قطار ها  کردن  برقی  در  مثال  برای  افزود:  وی 
توجهی  دنیا  در  مشابه  تجارب  به  و  داریم  بحث  کارشناسی 
نمی کنیم. دنیا دیگر از لکومتیو دیزل الکتریک استفاده نمی کند، 
زیرا خرابی آن بالا بوده و نگهداری آن سخت است. به عنوان 
مثال کره جنوبی بیش از ۱۰ سال است که لکومتیو های دیزل 
است.  کرده  برقی  را  و خطوطش  گذاشته  کنار  را  الکتریکش 
روی  بر  که  سیار  نیروگاه  یک  یعنی  الکتریک  دیزل  لکومتیو 
ریل حرکت می کند و قطعا نیروگاه هم مشکلات زیادی دارد 
و هر لحظه ممکن است خاموش شود و در هرکدام از بخش ها 
مشکل ساز شود. دنیا این را فهمیده است که خطوط ریلی را 
راندمان  با  ترکیبی  نیروگاه سیکل  یعنی یک  برقی کرد.  باید 
استفاده  ریلی  خطوط  در  آن  برق  و  ایجاد  درصد   ۸۰ بالای 
رندمان  با  الکتریک  دیزل  لکومتیو  از  اینکه  جای  به  می کند 

کمتر از ۳۰ درصد استفاده کند.
برقی  لکومتیو  وقتی  کرد:  تصریح  ریلی  حوزه  کارشناس  این 
شود برق آن قطع نخواهد شد، زیرا نیروگاه اختصاصی برای 
آن در نظر گرفته می شود و به شبکه متصل است. از طرفی 
این لکومتیو ها خراب نمی شود، زیرا به جز چند موتور الکتریکی 
قطعه دیگری ندارد. اما ما هنوز در خانه اول قرار داریم که آیا 

قطار ها را برقی کنیم یا خیر.
سالاری در ادامه گفت: چندسال است که لکومتیو های دیزل 
کشور  وارد  گرفته  قرار  اسقاط  مرحله  در  که  را  جنوبی  کره 
کرده و اصطلاحا دستی بر سر و روی آن می کشیم و با کمی 
تعمیرات آن را وارد شبکه می کنیم تا در خطوط سیر کنند. چه 
کسی قرار است این فرآیند را قطع کند و راه آهن را به سمت 
برقی شدن سوق دهد؟ لازم نیست در مرحله اول تمام خطوط 
برقی شود می توانیم یک مسیر کوتاه ۵۰۰ کیلومتری را در ابتدا 

برقی کنیم و در ادامه برقی سازی به کل شبکه تسری یابد.
شانس خراب شدن و نشدن قطار ها ۵۰ درصد است

اخیر  سخنان  به  صحبت هایش  از  دیگری  بخش  در  وی 
مدیرعامل راه آهن اشاره کرد و گفت: مدیرعامل راه آهن در 
اظهارات اخیر خود گفته است که آماده به کاری لکومتیو های 
ما کمتر از ۵۰ درصد است. این یعنی یک لکومتیوی که شروع 
به حرکت کند به احتمال ۵۰ درصد در راه خراب می شود. یعنی 

خراب شدن یا نشدن لکومتیو شانس ۵۰ درصدی دارد!
احداث  را  صنعت  این  ماندگی  عقب  دیگر  ادامه  در  وی 
مسیر های یک خطه دانست و عنوان کرد: هر خط جدیدی که 
احداث می کنیم یک خطه است. برای مثال یک خط اراک را 
به همدان وصل می کند و از آنجا به کرمانشاه می رود. این خط 
برای چیست؟ یک خطه بودن آن چقدر می توان به جابه جایی 
مسافر و بار در مدت زمان کوتاه کمک کند؟ یا مثلا مسیر یک 

خطه زاهدان به بافق چقدر می تواند کارایی داشته باشد؟
سالاری در ادامه اظهار کرد: گفته می شود ۵۰۰۰ کیلومتر خط 
ریلی کشیده شده که هیچ تقاضایی برای آن نیست. این یعنی 
منابع حیف و میل شده است، زیرا خطی کشیده ایم که به درد 
کسی نمی خورد و تقاضایی نیست. اینها پول مملکت است و 
نباید اینگونه مصرف شوند. ما می گوییم یک خط ساخته شود 
ولی درست، نه اینکه هزار خط ساخته شود و کلی هزینه بر 

باشد ولی تقاضایی برای آنها نباشد و خاک بخورند.
وی با بیان اینکه بودجه بخش ریلی محدود است ولی همین 
بودجه محدود هم به درستی مدیریت نمی شود، اظهار کرد: از 
طرفی وقتی راه آهن کارنامه ضعیفی از خود ارائه داده و ناوگان 
ریلی هیچ باری از دوش کشور بر نداشته طبیعی است که برای 
اقتصادی  این بخش صرفه  به  بیشتر  بودجه  اختصاص  دولت 

السیر  سریع  و  باکیفیت  قطار های  آهن  راه  اگر  باشد.  نداشته 
داشته  سزایی  به  تاثیر  نقلی  و  در شبکه حمل  و  باشد  داشته 
کرد.  خواهد  بیشتری  کمک  آن  به  دولت  است  طبیعی  باشد 
نشود  تمام  پرکنیم  را  آن  هرچه  و  کنیم  درست  چاهی  اینکه 
راه  دارد؟  فایده  برای چه کسی  باشد  نداشته  نتیجه ای هم  و 
آیا  بگیرد؟  بیشتر  بودجه  برداشته که  از کشور  باری  آهن چه 
باری از دوش تلفات جاده ای یا کاهش قاچاق سوخت برداشته 

شده است؟
به چرایی کاهش تمایل شرکت های خصوصی  وی در پاسخ 
خصوصی  بخش  گفت:  بخش  این  در  گذاری  سرمایه  برای 
راه  اختیار  در  و  کرده  خریداری  لکومتیو  و  واگن  تعدادی 
شده  باعث  خود  رفتار  با  آهن  راه  ولی  است  داده  قرار  آهن 
از  نیافتد.  اتفاق  گذاران  سرمایه  به  مناسب  سرمایه  بازگشت 
طرفی راه آهن به عنوان سیاست گذار در این بخش نتوانسته 
این حوزه  باشد.  داشته  این بخش  در  را  هماهنگی های لازم 
۱۰۰ سال قدمت دارد و باید تصمیمات کلان آن هوشمندانه 

گرفته شود.
سالاری در بخش دیگری از صحبت هایش با اشاره به اینکه 
در قوانین نیز عقب ماندگی هایی زیادی داریم و نقش بخش 
خصوصی اصلا مشخص نیست، گفت: رگولاتور وجود ندارد و 
خود راه آهن در مورد همه چیز تصمیم می گیرد و نیاز است که 

ساختار اصلاح شود.
وی در ادامه با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری بلیت قطار 
نیز از چالش های دیگر این صنعت است، گفت: قیمت ها باید 
از  با نقدینگی حاصل  بتوانند  تا سرمایه گذاران  متناسب شود 
آن واگن های جدید خریداری کنند. اینگونه نمی شود که قیمت 
گذاری دستوری انجام داد ولی از آن طرف با قیمت های روز و 

بالا اقدام به خرید تجهیزات و لوازم یدکی واگن ها کرد.
 رئیس کارگروه فنی واگن های باری انجمن صنفی شرکت های 
حمل و نقل ریلی و خدمات وابسته تصریح کرد: هسته اصلی 
حمل و نقل نرخ سوخت است و تا وقتی قیمت سوخت اینگونه 
خودروی  با  سفر  که  وقتی  تا  می شود.  منحرف  تقاضا  باشد 
شخصی هزینه کمتری داشته باشد انتخاب اول مردم خواهد 
کند  تغییر  هم  قیمت سوخت  اگر  حاضر  حال  در  اگرچه  بود. 

حمل و نقل عمومی پاسخگوی مردم نخواهد بود.

کاهش آب های زیرزمینی در حال رسیدن به مرز بحران است ؛

کشورنرخفرونشستوحشتناکیراتجربهمیکند

کارشناس حوزه ریلی :

۵هزارکیلومترخطآهنخاکمیخورد!

معاون اول رئیس جمهور :

هرگز دنبال سلاح هسته ای نبوده و نیستیم


